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Vážení spoluobčané, 

úvodní slovo tentokrát 
nevěnuji již tradičně vý-
stavbě kanalizace a kom-
plikacím s ní spojenými. 

Tou patrně největší 
událostí byl totiž pod-
pis Smlouvy o spolupráci 
mezi partnerskými měs-
ty a obcemi Ludgeřovice, 
Tisovec, Putnok a Nowy 
Zmigród. Ve dnech 20. - 
22. září 2013 jsme společ-
ně s tajemníkem obecního 
úřadu Mgr. Ing. Jindři-
chem Hudečkem a práv-
níkem JUDr. Milanem 
Čichoněm navštívili město 
Tisovec u příležitosti vzpomínkových oslav 111. výročí narození a 61. výročí úmrtí tisovec-
kého rodáka Dr. Vladimíra Clementisa. Hned v pátek v podvečer byla na slavnostním zase-
dání městského zastupitelstva podepsána výše zmíněná Smlouva s platností na 10 let, tedy 
do konce roku 2023. Jejím podpisem deklarujeme závazek nadále spolupracovat například 
v oblastech kultury, sportu, školství a společného zapojení do mezinárodních programů 
s cílem získat na tyto aktivity finance z vhodných dotačních titulů. Každý z partnerů do 
Smlouvy zakotvil realizaci jedné významné akce s participací ostatních partnerů. Ludge-
řovice zde uvedly koncert Janáčkova máje. Celý text Smlouvy můžete nalézt na stránce 
www.ludgerovice.cz v sekci partnerské obce. Platnost předchozí obdobné smlouvy vypršela 
již koncem roku 2010, následné období však ukázalo, že pro případné čerpání dotací je 
nová smlouva nezbytná. Přes počáteční neshody zejména mezi slovenskou a maďarskou 
stranou jsme nakonec dokázali dojít ke společnému vyjednání a následnému podpisu nové 
smlouvy a jak se ukázalo právě nyní v Tisovci, všechny strany přikládají nové smlouvě 
skutečně velký význam. Jsem velmi rád, že právě zástupci Ludgeřovic byli v tomto jednání 
hybnou silou a ostatní partneři přijali námi předložené návrhy. 

V sobotu jsme se pak zúčastnili 32. ročníku dálkového turistického pochodu Clemen-
tisovou cestou. I tento pochod jsme pojali skutečně zodpovědně a absolvovali jako jediní 
nejdelší trasu o délce cca 23 kilometrů. Nutno však říci, že počasí nám skutečně přálo a od-
měnou byla skutečně nádherná přírodní scenérie.

Věřím, že výše uvedená Smlouva bude pro naši obec skutečně přínosná. Dává totiž mož-
nost spolupráce mezi spolky, sdruženími, školami a školkami i sportovními oddíly. Nyní 
bude jen na naší aktivitě, jak této příležitosti dokážeme využít.

 Mgr. Daniel Havlík
starosta obce Ludgeřovice

Slovo starosty
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Zastupitelstvo obce
Z 16. zasedání zastupitelstva obce 

Zasedání zastupitelstva se konalo 11. září 2013 v jídelně Základní školy v Ludgeřovi-
cích. Přítomno bylo 15 zastupitelů, jednání sledovalo 15 občanů.

Z některých bodů programu zasedání:

Zastupitelstvo rozhodlo o schválení nového územního plánu obce. Dokončen tak byl  –
sedmiletý proces jeho tvorby. 
Zastupitelstvo rozhodlo o založení podniku Technické služby Ludgeřovice s.r.o. a schvá- –
lilo jeho zakládací listinu.
Zastupitelstvo schválilo smlouvu o spolupráci družebních obcí, tj. Ludgeřovice, Tisovec  –
na Slovensku, Putnok v Maďarsku a Nowy Zmigród v Polsku.

V závěrečné diskuzi s občany se déle než hodinu probíraly aktuální problémy spojené 
se stavbou splaškové kanalizace, zejména dojezdnost do některých ulic, úpravy povrchů po 
výkopech a prašnost. 

Výpis z usnesení 16. schůze Zastupitelstva obce Ludgeřovice (dále ZO):

ZO rozhodlo, na základě žádosti o prodeji pozemku parc. č. 2638/7 – travní porost v k. ú. 
Ludgeřovice o výměře 4863 m2 žadateli. Prodej bude realizován za cenu stanovenou znalec-
kým posudkem, zpracovaným Ing. Erichem Havlíkem ke dni 12. 7. 2013, tj. 52 650,– Kč, ke 
které bude připočtena ½ ceny za vypracování posudku, tj. 500,– Kč = prodejní cena celkem 
53 150,– Kč

ZO rozhodlo, na základě žádosti o prodeji pozemku parc. č. 2651 – ostatní plocha, jiná 
plocha v k. ú. Ludgeřovice o výměře 1242 m2 žadateli. Prodej bude realizován za cenu sta-
novenou znaleckým posudkem, zpracovaným Ing. Erichem Havlíkem ke dni 12. 7. 2013, tj. 
3 245,– Kč, ke které bude připočtena ½ ceny za vypracování posudku, tj. 500,– Kč = prodejní 
cena celkem 3 745,– Kč.

ZO rozhodlo neodprodat žadateli část pozemku parc. č. 459/2 – ost. plocha, ost. komuni-
kace v k. ú. Ludgeřovice o výměře cca 60 m .

ZO vydalo v souladu s § 54 odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a sta-
vebním řádu, ve znění pozdějších předpisů, formou opatření obecné povahy územní plán 
Ludgeřovice.

ZO Ludgeřovice projednalo a schválilo dodatek č. 1 ke stanovám Svazku obcí mikroregi-
onu Hlučínska bez výhrad.

ZO rozhodlo, v souladu s ustanovením § 84 odst. 2, písm. e) zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích (obecní zřízení), o založení obchodní společnosti s ručením omezeným Technické 
služby Ludgeřovice, s.r.o.
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ZO rozhodlo zrušit své usnesení č. 12 o uzavření Smlouvy o spolupráci mezi partnerskými městy 
a obcemi, přijaté na 15. zasedání ZO Ludgeřovice, které se uskutečnilo dne 12. 6. 2013.

ZO rozhodlo ve smyslu ustanovení § 84 odst. 2 písm. p) zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích, (obecní zřízení) ve znění pozdějších změn a doplňků, o uzavření Smlouvy o spolupráci 
mezi partnerskými městy a obcemi, jejímiž smluvními stranami jsou obec Ludgeřovice, obec 
Nowy Zmigród, město Putnok a město Tisovec, a to ve znění nového, doplněného návrhu, 
zpracovaného a předloženého starostou obce Ludgeřovice Mgr. Danielem Havlíkem. ZO 
zmocnilo starostu obce podpisem předmětné smlouvy.

ZO rozhodlo v souladu s ust. § 28 odst. 1 a ust. § 84 odst. 2 písm. r) zák. č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení) ve znění pozdějších předpisů z důvodu odstranění duplicity 
v názvu ulice Stolářská/Stolařská, že s účinností od 11. 9. 2013 platí pro předmětnou ulici 
název Stolařská.

Kultura
Pojízdné letní kino na hřišti tJ

V pátek 23. srpna 2013 ve 21 hodin byl asi dvěma stům diváků na hřišti TJ Ludgeřovi-
ce promítnut známý úsměvný film „Slavnosti sněženek“ režiséra Jiřího Menzla na motivy 
povídek Bohumila Hrabala. Film promítala firma Postřeh. Diváci se výborně bavili, vůbec 

jim nevadilo, že byl k dispozici jen jeden promítací přístroj a po každém kotouči filmu byla 
pauza. Nevadilo ani, že plátno bylo poměrně malé a zvuk poněkud plechový. 

Celou tuto vydařenou akci připravil Klub turistů Ludgeřovice.
AV.
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 PŘÁTELSKÝ VEČÍREK
 PRO SENIORY,

který se koná 
ve čtvrtek 10. října 2013 v 15.00 hodin
v Hospůdce na Vrablovci
O dobrou náladu se postará hudba p. Blokeše.
Občerstvení zajištěno, bohatá tombola. Srdečně vás zveme.

Klub důchodců na Vrablovci
Vás zve na

KALEnDáŘ AKCí
 3. 10. 2013 Beseda s autorem dětských knih Janem Opatřilem pro 1. třídy ZŠ (knihovna)
 5. 10. 2013  Vítání dětí (obřadní síň Obecního úřadu Ludgeřovice)
 9. 10. 2013  Svatováclavský hudební festival (kostel sv. Mikuláše)
10. 10. 2013  Večírek pro seniory – Klub důchodců Vrablovec (Hospůdka na Vrablovci)
 2. 11. 2013  Hubertova projížďka  (Pony ranč Vrablovec)
30. 11. 2013  vánoční trhy (sál Obecního domu)
 rozsvícení vánočního stromu (Menšíkové louka)

Základní škola
Ze zahájení školního roku

Jako každoročně, tak i v letošním roce, se v první pracovní den měsíce září sešli ráno žáci 
a jejich rodiče nebo prarodiče před školou. Před osmou hodinou jim školu otevřeli a všichni 
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se nahrnuli do haly v přízemí. Tam jim vybraní spolužáci na přivítanou zahráli, zazpívali 
a zarecitovali. 

Ředitel školy Mgr. Pavel Lokaj pak všechny přivítal do nového školního roku a žákům 
popřál úspěchy při učení. Připomněl také, že současná ludgeřovická škola na Markvartovic-
ké ulici letos oslaví 50 let od zahájení provozu. Při této příležitosti už koncem září navštíví 
naši školu studenti z celého světa, aby se seznámili s jejím chodem, stylem výuky, vybavením 
atd. Akce k 50. výročí školy budou pokračovat i v první polovině příštího roku a to dnem 
otevřených dveří školy a školní akademií.

S krátkými proslovy také vystoupili starosta obce Ludgeřovice Mgr. Daniel Havlík 
a ludgeřovický farář Mgr. Václav Koloničný. Pak se žáci se svými třídními učiteli rozešli do 
tříd a „škola“ začala. První den samozřejmě jen krátce, bez úloh a zkoušení. 

Podle tradice se pak v 9 hodin konalo ve vstupní hale vítání žáků prvních tříd. Jejich 
starší spolužáci jim na úvod připravili krátké veselé vystoupení o škole a dekorovali je stuž-
kami s nápisem „Prvňáček 2013“. Poté je přivítal ředitel školy. Nakonec se prvňáčci se svými 
učitelkami poprvé podívali do svých tříd. Přivítání bylo opravdu velmi hezké.

AV.
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Adaptační kurz 6. tříd
Pro šesťáky naší základní školy byl hned druhý týden v září připraven adaptační kurz, 

díky kterému se měli možnost lépe poznat žáci Ludgeřovic s nově příchozími žáky z Mark-
vartovic. Kurz se konal jako již tradičně na Horní Bečvě a žáci si jej náramně užili. Strávili 

čtyři dny plné her, výletů či sbírání hřibů. Kurz dokonale splnil svůj účel, žáci se mezi sebou 
skamarádili, což bylo tou nejdůležitější myšlenkou, proč „adapťák“ pořádat. Na fotky se 
můžete jako již tradičně kouknout ve fotogalerii naší školy na www.zsludgerovice.cz 

Mgr. Petr Stočes

A už je to tady!
Po dvouměsíčním čekání jsme se my, žáci 9. A tří-

dy, dostali do dětského soutěžního pořadu Bludiště. 
17. září 2013 pro nás ke škole přijel autobus a „fičeli“ 
jsme plni očekávání na natáčení.

Reprezentovali nás vybraní žáci – Matěj Steffek 
(kapitán týmu), Barbora Kosourová, Lucie Baránko-
vá a Martin Tesař. Ti dostali soutěžní dresy červe-
né barvy a připravovali se, za velkého povzbuzování 
svých spolužáků a taky třídní učitelky a asistentky, na 
lítý boj s družstvem z Liberce. 

První soutěží, zdolání laserového bludiště, prošli 
bez ztráty bodů. Následoval druhý úkol. Ten spočí-
val ve zdolání totemu pomocí dvou kolíků. Tam se 
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našim už tolik nedařilo. Další disci-
plína spočívala v překonávání trámů, 
které byly zavěšeny asi dva metry nad 
zemí, a v házení Bludišťáků do zavě-
šených košů. Tuto disciplínu zvládli 
naši s pětibodovým náskokem. Po-
slední úkol, který měl rozhodnout 
o vítězi, byl vědomostní kvíz. Druž-
stvo, které podle indicií pozná rost-
linu, získá patnáct bodů a taky ví-
tězství. Liberečtí byli rychlejší, a tak 
jsme náš bodový náskok ve vítězství 
neproměnili.

I když jsme nevyhráli, zapsali 
jsme se spolu s žáky z Liberce do historie Bludiště jako dva týmy s největším součtem bodů. 
Soutěž i natáčení jsme si skvěle užili a nezapomeneme na úžasnou atmosféru. Snad se nám 
povede vyhrát příště.

9. A, Mgr. Dagmar Navrátilová, třídní

Projekt EDISOn
Třetí zářijový týden na naší škole byl ve znamení 

dálek a exotiky projektu EDISON. V rámci tohoto 
projektu nás navštívili studenti z Bosny a Hercegoviny, 
Číny, Kanady, Rumunska, Španělska, Turecka a Ukra-
jiny. Formou prezentací a aktivní komunikace seznámili 
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naše žáky se svou zemí – jejím přírodním i kulturním bohatstvím, 
zvyklostmi a tradicemi. Svým přátelským přístupem rozšířili nejen 
naše znalosti, ale rovněž nám ukázali důležitost angličtiny, která 
byla komunikačním prostředkem celého projektu. Věříme, že si děti 
uvědomily, že právě anglický jazyk v rozvrhu je nejen jejich více či 
méně oblíbený předmět, ale rovněž velmi důležitý spojující tole-
ranční prvek v dnešním ne vždy jednoduchém světě. A za toto patří 
celému projektu EDISON velký dík.

Velký dík patří rovněž hostitelským rodinám našich stážistů za jejich vstřícnost, ochotu 
a výbornou spolupráci během celého týdne.

Mgr. Lucie Fojtíková

Soutěž ve sběru žaludů a kaštanů
V letošním školním roce opět probíhá na 

naší škole v měsíci září a říjnu soutěž ve sbě-
ru žaludů a kaštanů. Prosíme všechny žáky, 
ale také rodiče, aby se zapojili do této soutě-
že. Žaludy a kaštany (nutné – žaludy zvlášť, 
kaštany zvlášť) budeme vybírat a vážit v pro-
storách dílen ZŠ Ludgeřovice od pátku 4. 10. 
2013 a pak každý pátek v měsíci říjnu v době 
od 7:00 do 8:00 hod.
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Zájmová sdružení
Chov včel je krásný koníček

 Z pohledu nás včelařů, že včelám je vskutku jedno, kde založí svou rodinu, je mýlka. 
Vidíme včely zabydlené v kdejaké škvíře mezi domy i na volném prostranství, jde však pouze 
o přežití zaletlých rojů. Již od pradávna včely zakládají svá společenství v dutinách stromů. 
Moderní včelaři se dnes hodně snaží napodobit své úly dutině stromů, a proto si začali vy-
rábět nástavky, které při trošce fantazie napodobují stromovou dutinu.

Nyní se zmíním o rámkových mírách, které jsou opravdu velkým problémem, jelikož ve 
světě je nespočet rámkových mír. U nás převládá od 50. let rámková míra 39 cm x 24 cm. 
Nebyla to zrovna šťastná volba (ale to by bylo na rozsáhlou diskuzi). Dnešní moderní úl je 
celý rozebíratelný. Skládá se z odnímatelného varoadna (to je zasíťované dno pro monito-
ring výskytu kleštíka). Celá sestava úlu pak má 6 – 7 nástavků a uteplené víko. Nástavkové 
včelaření se dělí na vysoké a nízké nástavky. Dnes se hodně doporučuje pracovat s nízkými 

 Soutěž ve sběru papíru
V říjnu proběhne na Základní škole v Ludgeřovicích sběr 

starého papíru. Bude se sbírat papír (časopisy, letáky, novi-
ny – nemusí být tříděný, ale nutné svázat) a lepenka. Prosí-
me všechny občany, aby se i oni aktivně zúčastnili této akce. 
Svázaný starý papír se bude vybírat a vážit v prostorách dílen 
naší školy, termín bude upřesněn.

těšíme se na Vaši spolupráci.   
ZŠ a MŠ Ludgeřovice 

Poděkování SRPDš
Děkujeme SRPDŠ při ZŠ 

Ludgeřovice, které darovalo 
naší škole 90.000,- Kč. Za pe-
níze jsme nakoupili další dvě 
interaktivní tabule, díky kte-
rým můžeme ještě více zlepšit 
kvalitu výuky na naší škole.
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nástavkami 17 cm, neboť se 
s nimi snáze manipuluje. Mo-
hou s nimi manipulovat ženy, 
mladí a starší včelaři, sám se 
mezi ty přestárlé počítám, 
a proto mohu vřele doporučit.

Za světovou míru se dnes 
uvádí míra pro úl Langstrot 
44,8 cm x 23,2 cm nebo 44,8 
cm x 18,5 cm. V německy 
mluvících zemích je to Zan-
derova míra, která se nezadr-
žitelně šíří Evropou – 42 cm x 
22 cm a 42 cm x 17 cm. Tato 
míra je dnes nejvíce rozšířena. 
Je hodně zastoupená v Ma-
ďarsku, na Slovensku, v Polsku a u nás pod názvem Optimal.

V Ludgeřovicích se používá míra 42 cm x 17 cm u třech včelařů, v Petřkovicích u dvou 
a míra Langstrot u jednoho včelaře. Ostatní včelaři chovají včely v různých typech úlů.

Pro nově začínajícího včelaře se nedoporučuje chovat včely ve starých úlech, neboť je tam 
velká náchylnost šíření včelích chorob a následné léčení je velmi obtížné a samotné včelaření 
je docela těžké. Nízko nástavkové úly získávají oblibu. Hlavně u víkendových včelařů. Jejich 
velkou výhodou je velká úspora času a hlavně jedna rámková míra. Jednoduchost výroby 
zlevňuje i jejich pořízení a domácí kutil si je dokáže vyrobit sám. 

Helmut Schmied

ženy z Vrablovce zahájily 31. rok cvičení pro zdraví
Stejně jako v minulých 

letech, stejně tomu tak bylo 
i letos, kdy se po prázdninové 
přestávce sešly v první zářijo-
vé pondělí v podvečer ve Spo-
lečenském domě na Vrablovci 
ženy, aby si pod vedením 
cvičitelky řádně protáhly 
a procvičily svaly v těle. Až 
do příštích letních prázdnin 
se takto budou scházet kaž-
dé pondělí. Cvičitelkou je už 
dlouhou řadu let paní Hanka 
Arabášová. 

16. září 2013 jsem se byl 
se na ně ve Společenském 
domě podívat. Sešly se už ve 
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sportovním oblečení a každá s potřebným náčiním, tj. karimatkou, míčem a šátkem. Krát-
ce se přivítaly, vyměnily si aktuální informace a domluvily si společnou návštěvu divadla. 
Postavily se každá na své místo (bylo zřejmé, že jejich rozestavení v místnosti je pokaždé 
stejné) a daly se do cvičení. Paní Hanka každý cvik předvedla a pak jej všechny včet-
ně cvičitelky asi 10 krát zopakovaly. V rychlém sledu šel jeden cvik za druhým, některé 
s míčem nebo se šátkem. Při cvicích vleže použily karimatky. Hanka s nimi nejen cvičila, 
ale současně ostřížím zrakem sledovala, zda jsou cviky prováděny správně a vysvětlovala 
jejich účel. Tak to pokračovalo celou hodinu. Každá účastnice určitě spálila slušnou sumu 
kalorií a pro své zdraví a pohodu udělala více, než kdyby místo cvičení např. seděla u te-
levize.

AV.

Požár výškové budovy prověřil naše hlavní čerpadlo
K rozsáhlému požáru v šestém patře výškového domu v průmyslové zóně vyjeli místní hasiči.

Do dojezdu na místo požáru překvapil velitele naší cisterny rozrušený člověk, který vše 
ohlásil. Podal zmatené informace, takže vše záleželo na dalším průzkumu situace. Osádka 
Tatry se vyzbrojila dýchací technikou, hadicovými koši, vyprošťovacími nástroji a evaku-
ačními prostředky. Následoval postup schodištěm a rozmotávání hadic z košů. Postupovali 
jsme jako jednotná skupina. V předposledním patře před hlášeným ohniskem již začalo být 
schodiště zakouřeno, takže hasiči dále postupovali s nasazenou aktivovanou dýchací tech-
nikou. V prostorách domnělého ohniska požáru pak hasiči nalezli velký elektromotor. Jeho 
zahoření pravděpodobně kouř způsobilo. Hasiči okolí prohledali s negativním výsledkem. 
Nikoho nenašli. Postupně také docházelo k zavodnění hadic s velkým výškovým převýše-
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ním (6 pater). I tento úkol čerpadlo bez problémů zvládlo a pod výrazným tlakem dopravilo 
vodu až do místa požáru. Pohřešovaného dělníka nakonec v sousední budově našla osádka 
našeho Fordu. Dělník se nacházel v nezáviděníhodné poloze. Malý otvor ve zdi rozděloval 
jeho tělo na dvě části. Vypadalo to, jako by otvorem prolezl jen na půl a pak už to vzdal. 
Jednotka jej nalezla v bezvědomí. Okamžitě mu byla poskytnuta první pomoc, navíc byl za-
jištěn pomocí krčního límce a posléze i transportován pomocí páteřní desky. Další průzkum 
již osoby uvnitř budov nenalezl. Hasiči tak začali balit svou použitou výbavu. Následovalo 
svolání celého týmu a následné vyhodnocení zásahu. Probraly se chyby i použité postupy. 
Protože bez cvičení není odborníka….. 

Jednalo se o cvičení místních hasičů, kterým se opět po roce podařilo zajistit výcvikové 
prostory staré průmyslové zóny v Ostravě–Vítkovicích.

Ing. David Lange, dobrovolná jednotka Obce Ludgeřovice 

Hasiči přicházejí s kampaní varující před rizikem plynů 
v domácnostech

Česká asociace hasičských důstojníků (ČAHD) nyní zahájila dlouhodobou kampaň, 
varující před stále více hrozícím nebezpečím úniku zemního plynu a dalších plynných lá-
tek, například oxidu uhelnatého a propan-butanu v domácnostech. Působit bude například 
letáky či podrobnými informacemi na svém webu, doplňovanými o stanoviska nejrůznějších 
odborníků. Na těchto stránkách ČAHD (www.cahd.cz) jsou k dispozici vedle popisu ne-
bezpečných plynných látek seznamy detektorů konkrétních plynů – metanu, propan-buta-
nu a oxidu uhelnatého. Jsou doplněny o rámcové cenové relace a fotografie a také o otevřený 
seznam firem, které je vyrábějí či dodávají na trh. Tento seznam je možné doplňovat a upra-
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vovat. Tyto detektory (podobně jako hlásiče požáru v případě požárů) velmi snižují riziko 
výbuchu či otravy v domácnostech.

Hasiče nenechává spát reálné nebezpečí zranění i usmrcení osob po možných výbuších 
zemního plynu v domácnostech. V živé paměti máme poslední dvě „velké“ události v únoru 
2013 ve Frenštátu pod Radhoštěm a o dva měsíce později v Praze, které si vyžádaly několik 
mrtvých a zraněných osob. Časté jsou dnes také otravy zplodinami při nedokonalém spalo-
vání (například karmy v koupelnách apod.). Kampaň je také reakcí na obavy občanů z celé 
ČR, kteří stále častěji volají na tísňovou linku hasičů s upozorněním, že v okolí svého bytu 
či bydliště cítí plyn.

Je třeba ovšem brát ohled na vysoké riziko, které při úniku nebezpečného plynu hrozí, 
především výbuch s následným požárem. Hasiči v ČR vyjíždějí k událostem s únikem ne-
bezpečného plynu v průměru jednou denně!

Josef Pudich, SDH Ludgeřovice
Česká asociace hasičských důstojníků

Hasičský záchranný sbor

Zájezd Klubu důchodců Vrablovec
 12. září 2013 uskutečnili vrablovečtí důchodci zájezd na zámek Kunín, který náleží 

k nejcennějším barokním stavbám na Moravě. Majitelka hraběnka Marie Walgurga zde 
založila na tehdejší dobu pokrokovou školu, ve které byl žákem i český historik a politik 
František Palacký. Po prohlídce zámku následovala prohlídka hřbitova, kde se nacházejí 
hrobky hrabat z Harrachu.
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Po obědě důchodci zahráli a zazpívali všem Maruškám, které měly zrovna svátek.
Odpoledne odjeli do lázní Teplice nad Bečvou. Tyto lázně indikované na srdeční a cévní 

choroby leží v hlubokém romantickém údolí. Léčivým faktorem jsou minerální vody vyni-
kající kvality.

Zájezd se vydařil. Přispělo k tomu i pěkné počasí. Účastníci se již těší na další výlet za 
poznáním.

 Eva Vojevodová, předsedkyně KD Vrablovec
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Zajímavosti
Korejští filmaři u ludgeřovického kostela

Od odpoledne 21. srpna 2013 až do ranního svítání 22. srpna bylo v okolí kostela sv. 
Mikuláše nezvykle živo. Přijel plný autobus filmařů z Koreje (samozřejmě z té jižní) a také 
najatý filmový štáb z Barrandova, tj. desítky lidí. Dále pak dojely dva velké autojeřáby s hod-
ně vysokými rameny a na nich mohutné reflektory a několik nákladních aut s nejrůznějšími 
věcmi potřebnými pro filmování. Rozpoutal se obvyklý shon a zmatek k přípravě natáčení.

Úspěšný korejský filmový režisér Yoon Je-kyoon totiž natáčí historické drama z doby 
po korejské válce (padesátá léta 20. století), kdy korejská vláda posílala v poválečné nouzi 
své občany jako „gastarbeitery“ do Evropy, zejména do Německa, kde muži pracovali na 
šachtách, ženy pak jako ošetřovatelky a zdravotní sestry. Některé exteriéry filmu se natáčejí 
u nás na Ostravsku na šachtách, v hutích atd. Náš kostel Korejce velmi zaujal a tak si přijeli 
u něj natočit několik nočních scén. Naše venkovní nasvětlení kostela vypnuli a nasvítili si 
ho přivezenou technikou. Samotné natáčení nebylo možné sledovat, filmaři všechny diváky 
z prostoru filmování vykázali. Snad tento korejský film někdy uvidíme.

AV.
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Ohlédnutí za děním v Ludgeřovicích na počátku minulého století 
Na začátku 20. století žili občané naší obce celkem klidně a spokojeně. Obec už od 

roku 1742, tj. po asi 7 generací, patřila k Prusku, resp. k Německu. Občané však stále ve 
velké většině mluvili doma, v kostele a z části i ve škole moravsky. Ze školy znali německé 
dějiny, knihy, kulturu, velké osobnosti. O českých nevěděli nic. Německá správa byla 
přísná, lidé však na ni byli zvyklí a cenili si, že všude vládl pořádek. Obec žila přípravami 
na stavbu nového kostela a na zřízení ludgeřovické farnosti. Od roku 1907 se už svým 
novým krásným kostelem pyšnili. Stále více chlapů nacházelo zaměstnání na blízkých 
šachtách nebo v ostravských hutích. Německá správa začala s větším poněmčováním. Od 
roku 1907 byl název obce změněn z Ludgerzowitz na Ludgersthal. Zvyšoval se i tlak na 
zavádění němčiny v kostele a ve škole. Nikdo se tomu nedivil, nikdo nepředpokládal, že 
20. století všechno změní. 

V roce 1914 vypukla 1. světová válka. Muži pod vlivem výchovy ve škole a válečné 
propagandy odcházeli na frontu s přesvědčením, že budou bojovat za vlast, že Německo 

v krátké době válku vyhraje, oni se vrátí jako hrdinové a budou dál žít v blahobytu. Brzo 
však nebylo dobře, válka se protahovala, přibývalo padlých. Rostl nedostatek potravin, 
přibývalo hladu a nemocí. V roce 1918 válka skončila porážkou Německa a poválečným 
rozvratem. Podle Versailleské smlouvy Hlučínsko včetně Ludgeřovic připadlo přes nesou-
hlas obyvatel nové Československé republice. Pro občany to byl šok, s něčím takovým ani 
ve snu nepočítali.

Na frontách 1. světové války padlo 61 ludgeřovických občanů, další desítky bylo ne-
zvěstných a těch, kteří skončili v zajetí. V archivu pana Gerharda Porvalíka leží fotografie 
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Informace a oznámení
Jubilanti – září 2013
Hedvika Fischerová 90 let
Hilda Perutková 90 let
Marie Timková 85 let
Hildegarda Jurčková 80 let
Jan Dočkal 80 let 

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme!

Odešel nám náš dobrý Hans
16. září 2013 jsme se na místním hřbitově loučili s naším zná-

mým občanem obce zvaným „Hans“- dobrosrdečným Janem Kocurem. 
Jednoduchý a prostý myšlením, za to však vždy přátelský, nezáludný 
a ochotný každému pomoci. Měl velké srdce, ke všem byl přátelský, 
nikomu nedovedl ublížit. Naopak v rámci svých možností rád poskytl 
pomoc, při společenských setkáních dovedl vytvářet veselou atmosféru. 
Jeho smysl pro zodpovědnost k práci a poctivému a upřímnému jednání 
byl nadstandardní. Dokladem toho je značný počet ocenění za činnost 
ve sboru dobrovolných hasičů, rovněž tak slova chvály a úcty zástupce jeho bývalého zaměst-
navatele „Masokombinát Martinov“, která mně, tehdejšímu starostovi obce, byla tlumočena 
v souvislosti s privatizací Masokombinátu a s uvolňováním zaměstnanců do předčasného 
důchodu. Nic nezveličuji, Hanse jsem znal od dětství ze školní lavice až doposud. Jeho dob-
rosrdečné povahové vlastnosti byly veřejnosti naší obce známy, jeho zažitý pozdrav „Zdař 
Bůh bratře“ již neuslyšíme. Díky vám všem, kteří jste se přišli s ním rozloučit.      

B.L.

z roku 1920 pořízená na silnici do Markvartovic před hospodou „U Pchálka“. Je z přivítání 
navrátivších se válečných zajatců organizovaného farářem P. Aloisem Bittou. Byla poříze-
na 10. května 1920, z přechodné doby, kdy Ludgeřovice už byly součástí ČSR, ale ještě po-
slední měsíc fungovala původní za Německa zvolená samospráva (starosta, zastupitelstvo), 
ta byla vyměněna až 30. května. Na fotografii je 37 navrátilců ze zajetí v cylindrech. Vpředu 
je s nimi farář Bitta v cylindru a pravděpodobně dosluhující starosta (bez pokrývky hlavy) 
sedlák Petr Muris. Jak se asi navrátilci v té chvíli cítili? Na jedné straně mohli být šťastni, že 
jsou konečně doma mezi svými. Na druhé straně měli v sobě hrůzy války, ponížení ze za-
jetí, před sebou poválečnou bídu a nejistou budoucnost. Určitě byli přesvědčeni, že neštěstí 
světové války se už nesmí nikdy opakovat. Netušili, že za necelých dalších 20 let bude další 
světová válka, ještě horší než ta první. 

AV.
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Obec Ludgeřovice pro občany a podnikatele
Obyvatelé Ludgeřovic budou mít možnost zapojit se již do druhého kola elektronické aukce na 
výběr dodavatele energií.

V červenci proběhla další z elektronických aukcí energií. Společnost eCENTRE, pořa-
datel elektronických aukcí, tak pomohla ušetřit 52,543 milionů korun domácnostem z měst 
a obcí napříč Českou republikou. Šlo o více než 26 milionů korun na zemním plynu a 26 
milionů korun na elektrické energii. Občané ušetří až 30,54 %. 

Celkem se do elektronické aukce sdružilo 85 měst a obcí z České republiky. Domácnos-
ti, které se do aukce zapojily, vytvořily poptávku v celkovém objemu 172,065 milionů Kč. 
Úspora, kterou tyto domácnosti ušetří je úžasná, celých 52,543 milionů Kč.

Věřím, že dosažené úspory občané ocení,“ uvedla Alice Mazurková, marketingová ma-
nažerka eCENTRE.

Díky velkému zájmu ze strany občanů se vedení obce Ludgeřovice rozhodlo zajistit tuto 
službu pro své občany znova. Již podruhé tak obyvatelé obce budou moci využít sdruženou 
e-aukci k dosažení úspor, a to v říjnu. Poprvé ji využili v květnu, kdy se 145 domácností 
Ludgeřovic zapojilo do aukce a ušetřilo díky ní v průměru až 24,71 %. Tentokrát se mo-
hou zapojit také podnikatelské subjekty. tato služba je pro občany i podnikatele úplně 
ZDARmA. Pořadatelské firmě neplatí za zprostředkování e-aukce nic ani obec. Aukční 
poplatek hradí firmě po ukončení aukce dodavatel, který v e-aukci zvítězil.
Chtějí-li se občané a podnikatelé do e-aukce na energie zapojit, je třeba eCEntRE na 
kontaktním místě předat:

kopii smlouvy –  se současným dodavatelem včetně všech případných dodatků a všeobec-
ných obchodních podmínek (elektrická energie, zemní plyn, telekomunikace)
kopii ročního vyúčtování –  (za elektrickou energii/zemní plyn)
kopii dvouměsíčního vyúčtování –  (telekomunikace)
spojovací číslo SIPO, nebo číslo bankovního účtu –  (elektrická energie/zemní plyn)
podepsanou smlouvu mezi eCEntRE a klientem –  (všechny komodity)

Kontaktní místo bude v Ludgeřovicích otevřeno v budově Obecního úřadu, za-
sedací síň v 1. patře od 2. října do 30. října 2013 a to v pondělí a středu v době 
13:00 – 17:00 hodin.

Kontakt na zástupce společnosti eCEntRE:
Jan nedvídek –  telefon: +420 725 555 795 

e-mail: jan.nedvidek@startin.cz 
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Sport
nevydařený začátek fotbalistů

Fotbalistům TJ Ludgeřovice se začátek do nového ročníku soutěže I.A třídy vůbec ne-
vydařil

Po prvních pěti soutěžních utkáních mají na kontě 0 bodů a skóre 3:17. V tabulce jsou 
beznadějně poslední.

Zateplování budovy tělocvičny ludgeřovické základní školy
V budově tělocvičny jsou 

vyměňována všechna okna, 
stěny i střecha jsou zateplo-
vány 15 cm vrstvou izolač-
ní hmoty, budova dostane 
novou fasádu. Celá akce za 
cca 1,5 milionů Kč je z velké 
části financována z evrop-
ských fondů. Po dokončení 
akce letos v říjnu bude celá 
škola v ulici Markvartovic-
ká, tj, hlavní budova, bu-
dova s jídelnou i tělocvična 
mít hezkou barevnou fasádu 
a splňovat přísná kriteria na 
energetickou úspornost.

AV.

Snímek z 2. 9. 2013
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V prvním kole na hřišti FK Kylešovice prohráli 0:6, ve druhém doma s TJ Sokol Koz-
mice 1:4. Utkání s Kozmicemi 24. srpna 2013 sledovalo asi 200 diváků (170 platících). 
Viděli slabý výkon domácích, zejména hrubé chyby a nedorozumění v obraně, po kterých 
inkasovali. Nadějnější byl jen začátek druhého poločasu, kdy po pěkné akci snížili na 1:3. 
Pak jim však byl jeden hráč vyloučen a bylo po naději. Bez úspěchu odcházeli ludgeřovičtí 
z hřiště i v dalších třech utkáním. V pátém utkání na hřišti TJ Štítina dokonce vedli 2:0, 
nakonec však prohráli 2:3.

AV.
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úřední hodiny:
Pondělí a středa: 8:00 – 12:00 12:30 – 17:00
Pokladna navíc:
Čtvrtek: 8:00 – 12:00

Starosta obce: starosta@ludgerovice.cz 553 876 010 

místostarosta obce: mistostarosta@ludgerovice.cz 728 249 860

tajemník: tajemnik@ludgerovice.cz 553 876 022

Stavební úřad  – vedoucí: starinsky@ludgerovice.cz 553 876 015
  – referenti: stavebni@ludgerovice.cz 553 876 016

matrika: matrika@ludgerovice.cz 553 876 012
Ohlašovna: ohlasovna@ludgerovice.cz 553 876 013

finanční úsek – vedoucí: vfu@ludgerovice.cz 553 876 019
Pokladna: pokladna@ludgerovice.cz 553 876 020
Hřbitovnictví: financni@ludgerovice.cz 553 876 021

Odbor životního prostředí: olsak@ludgerovice.cz 553 876 024
údržba obce: balgar@ludgerovice.cz 553 876 018

Knihovna: knihovna@ludgerovice.cz 553 876 017
Půjčovní doba:
Pondělí: 8:00 – 12:00 12:30 – 18:00
Úterý: 8:00 – 12:00 12:30 – 15:00
Středa: 8:00 – 12:00 12:30 – 17:00



Tištěná verze zpravodaje dále obsahuje inzeráty 
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